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رئیس دفتر رئیس جمهور اظهار 
داشت: آن چیزی که برای این دولت 
و همگان مهم به نظر می رسد، این 
است که ما به نحو احسن مذاکرات را 
دنبال کنیم تا هم تحریم ها برداشته 
دست  ملت  حقوق  به  هم  و  شود 
بیابیم. مذاکرات این 6 دور بسیار 
خوب بوده است. روی همه مسائل و 
 موضوعات تحریم ها توافق شده است. 
محمود واعظی گفت: البته این توافق ها 
زمانی عملی می شوند که هر دو طرف 
به اهداف و خواسته هایشان برسند؛ 
یا همه این ها با هم انجام می شوند یا 
هیچ کدام شان نمی شود. وی ادامه داد: 
یکی، دو مورد مانده و با توجه به اینکه 
آخر دوره ماست، در ابتدای دولت آقای 
رئیسی محقق می شود. برای دولت ما 
مهم است که تحریم ها برداشته شود 
تا پول ها برسد و صادرات نفت انجام 
شود که موهباتش به دولت سیزدهم 
می رسد. رئیس دفتر روحانی بیان کرد: 
ما هم به عنوان دولت دوازدهم از امروز 
تا روز آخر مایل هستیم تلاش مان را 
انجام دهیم و آن چیزی که دولت بعد 
برای برداشتن تحریم ها یا مذاکرات 
وین نیاز دارد را در اختیارش قرار دهیم.

ارسال تمام مقدمات بررسی 
FATF به مجمع 

معاون حقوقی رئیس جمهور در 
حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع 
خبرنگاران در رابطه با ضرورت بررسی 
موضوع FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام اظهار کرد: دولت تمام 
 FATF مقدمات لازم را جهت بررسی
برای مجمع فرستاده است. شنیده ام 
در مجمع گفتند به بعضی از سوالات 
پاسخ داده نشده یا دیر پاسخ داده شده 
است. لعیا جنیدی گفت: از زمان ارسال 
سوالات که دهم اسفند بوده تا ده روز 
اول سال جاری پاسخ ها فرستاده شده 
است؛ قبلا هم  پاسخ ها فرستاده شده 
بود. الان مهم این نیست که فرض 
کنند زمان کافی برای بررسی این 
موارد نداشتند؛ چراکه خیلی زمان 
گذشته است.  وانستند زمان را تجدید 
کنند و همیشه فرصت برای تجدید 
جلسه بوده است. وی افزود: درباره 
شکایت از رئیس جمهور بر طبق ماده 
234 من توضیحاتی به مجلس داده ام. 
به نظر می رسد این ماده 234 آیین نامه 
داخلی، هماهنگی با قانون اساسی 
ندارد. چون قانون اساسی در سال 66 
چهارچوب آیین نامه داخلی را مشخص 

کرده است. 

 ادعای جدید آمریکا
 ارزش پاسخگویی ندارد

سخنگــوی وزارت امــور خـــارجه 
کشورمان به ادعای وزارت دادگستری 
آمریکا علیه 4 ایرانی به اتهام آدم ربایی 
واکنش نشان داد. سعید خطیب زاده 
اخیر مطروحه  ادعاهای  در خصوص 
مبنی  آمریکا  دولت  مقامات  توسط 
بر تلاش افرادی برای ربودن یکی از 
حقوق بگیران شناخته شده ایالات متحده 
و مرتبط کردن آنها با جمهوری اسلامی 
ایران اظهار کرد: این ادعای جدید دولت 
آمریکا -که دشمنی آشکار و پنهانش با 
ایران بر کسی پوشیده نیست- آن قدر 
بی پایه و مضحک است که واقعا ارزش 
پاسخگویی ندارد. سخنگوی وزارت امور 
خارجه افزود: این نخستین بار نیست که 
آمریکا به این قبیل سناریوسازی های 
هالیــوودی کــه تنــها هــــدف آن 
احیای ناامیدانه مهره های ســوخته و 
بـی ارزش شده خود اســت، مبادرت 
می ورزد. خطیب زاده تاکید کرد: البته از 
آمریکایی که تاریخ کوتاهش مملو از ترور، 
آدم ربایی و خرابکاری در کشورهای دیگر 
است، چنین داستان سرایی های خیالی 
بعید نیست ولی مقامات آمریکایی این بار 
با این طراحی و پی رنگ ساده لوحانه واقعا 

به شعور جهانیان توهین کرده اند.

سـرمقــاله

یکی از بزرگ ترین مسئولیت های دولت جدید اعم از رئیس جمهور و 
حتی قوه قضائیه که با هم نیز انتخاب شدند، جلب اعتماد از دست رفته 
مردم است. قوا وقتی تقریبا همفکر و هماهنگ اند دیگر هیچ کدام نباید 
بهانه ای داشته باشند که ما می خواستیم کاری انجام دهیم و قوای دیگر 
دخالت کردند و اجازه ندادند یا مجلسی ها با دولت به اختلاف بخورند؛ 
چراکه هرچه هم نگوییم همه می دانند که این سه قوه اکنون با هم 
هماهنگ و یکدست هستند. هرچند که ممکن است دو برادر هم با هم 
همفکر نباشند، اما به جهت اینکه یک خط را دنبال می کنند، می توانند 
در نهایت به موفقیت برسند؛ لذا این قوا نیز قطعا از طرف نهادهای 
حاکمیتی مثل بیت  مقام معظم رهبری مورد حمایت قرار خواهند گرفت 
و دیگر نباید بهانه ای برای کم کاری یا عدم حل مشکلات مردم داشته 
باشند؛ یا باید به راحتی به مردم بگویند که ما نتوانستیم از پس امور 
بر آییم و مشکلات را حل کنیم یا اینکه در راستای حل مشکلات عمل 
کنند. مهم ترین کار و چالش نه برای قوای مختلف که برای خود نظام و 
حاکمیت بحث جلب رضایت و اعتماد مردم است؛ چرا که در چندسال 
اخیر به انحای مختلف اعتماد سوزی کرده ایم و به غیر از جوانانی -که 
تازه به کار رسیده اند که بتوانند در مشاغل مختلف مشغول به کار شوند و 
مردم از نیروی آنها استفاده کنند- خیلی از کسانی که از ابتدای پیروزی 
انقلاب شهید دادند، جبهه رفته ها و خانواده شهدا اکنون خیلی های شان 
حرف دارند که این حرف ها در دل ها می ماند و تبدیل به عقده هایی 
می شود که فقط دشمن از آنها سوء استفاده می کند. تنها راه نیز این است 
که اکنون که همه بهانه ها کنار رفته و سه قوه که با هم هستند، بنشینند 
و به درددل ملت گوش دهند و  برای حل مشکلات مردم راه حل هایی 
پیدا کنند. در حوزه سیاست خارجی صرفا با شعار دادن به آمریکا، 
انگلیس و... چیزی حل نمی شود. در مسائل سیاست داخلی نیز فقط 
با شعارهایی در خصوص لزوم توجه به مردم و نگاه مستضعفانه به مردم 
و اینکه گاها چیزی به مردم بدهند، نمی توان کشور را اداره کرد. باید با 
یک برنامه ریزی صحیح اقتصادی و استفاده بسیار صحیح و درست از 
منابع و نعمت های پروردگار که در کشورمان قرار گرفته و استفاده از 
معادن و زمین ها، آب ها و دریاها و همه چیز که خداوند به ما داده در 
راستای پیشرفت و توسعه کشور و حل مسائل و مشکلات مردم قدم 
برداریم. دانشمندان از هر گروهی که باشند، باید محترم شمرده شوند 
و از نظرات شان استفاده گردد. هیچ عیبی ندارد که دولت در ارتباط با 
هر موضعی عده ای متخصص را ولو که انقلابی نبوده اند، اما کشور خود 
را دوست دارند و می خواهند خدمت کنند، جلساتی علمی و تخصصی 
گذاشته شود و از تخصص آنها در راستای حل مسائل  و مشکلات کشور 
بهره برده شود. این بهترین راهی است که مردم را آرام آرام به اطمینان 
می رساند و این گونه نیست که مردم بدبین باشند و دیگر تغییر رویکرد 
ندهند و به حرف  رسانه های بیگانه گوش کنند. مردم اگر ببینند که 
خدمتگزارانی هستند که در راستای حل مسائل تلاش می کنند و با آنها 

صادق هستند، اعتماد و اطمینان شان آرام آرام جلب می شود.

مردمصداقتوخدمتمیخواهند

تسلیترئیسجمهور
بهنخستوزیرعراق

رئیس جمهوری در پیامی به نخست وزیر عراق 
وقوع آتش سوزی در بیمارستان الحسین ناصریه 
و درگذشت تعدادی از مردم عراق را تسلیت گفت. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در این 
پیام به مصطفی الکاظمی نخست وزیر جمهوری 
عراق اظهار کرد: خبر آتش سوزی در بیمارستان 
الحسین ناصریه و درگذشت تعدادی از هموطنان 
جناب عالی موجب تأثر و تأسف اینجانب، دولت 
و ملت جمهوری اسلامی ایران شد. از طرف 
دولت و مردم کشورم، وقوع این حادثه دلخراش 
را به آن جناب و مردم عراق تسلیت می گویم. 
رئیس جمهوری اضافه کرد: از خداوند متعال شفای 
عاجل مجروحان، رحمت و مغفرت درگذشتگان و 

صبر بردباری خانواده های آنها را مسالت دارم.

زماناعلامصحتانتخاباتشوراها
رئیس هیات عالی نظارت بر انتخابات شوراهای 
اسلامی شهر و روستای استان تهران گفت: این 
هیات ها تا هفته آینده نظر نهایی خود را درباره 
صحت انتخابات شوراها در استان تهران به هیات 
مرکزی اعلام می کنند. احمد نادری اظهار کرد: 
هیات عالی نظارت بر انتخابات شوراهای اسلامی 
شهر و روستای استان تهران همچنان مشغول 
بررسی روند برگزاری انتخابات است. ما شکایاتی 
از برخی از حوزه ها و صندوق های اخذ رای از 
شهرستان های شانزده گانه و شهرهای 48 گانه 
استان تهران داشتیم که در حال بررسی آن هستیم، 
لذا هنوز نظر نهایی هیات نظارت استان تهران 
درباره هیچ کدام از شهرستان های این استان 
اعلام نشده است. وی افزود: هیات عالی نظارت 
استان تهران هنوز صحت انتخابات را تایید نکرده 
و مشغول بررسی است. ظرف پنج، شش روز آینده 
نظر نهایی خود را به هیات مرکزی نظارت اعلام 

می کنیم.

برجامموضوعفصلهفتمیبود
وزیر امور خارجه کشورمان در پیامی توئیتری 
با اشاره به اهمیت توافق هسته ای، مطرح کرد که 
دولت های آمریکا هیچ گاه نخواهند توانست به 
نتیجه مطلوب شان از اعمال تحریم علیه ایران 
دست بیابند. محمدجواد ظریف در پیامی توییتری 
درباره توافق هسته ای نوشت: 6 سال پیش در چنین 
روزی، برجام یک موضوع فصل هفتمی شورای 
امنیت سازمان ملل متحد را بدون توسل به جنگ، 
حل و فصل کرد. اوباما دریافت که »تحریم های 
فلج کننده« او، نه ایران و نه سانتریفیوژهای ایران 
را فلج نمی کند. ترامپ ساده لوحانه تصور کرد که 
»فشار حداکثری« چنین خواهد کرد. هرگز چنین 
نخواهد شد. رئیس جمهور ایالات متحده باید به 

دقت به این آمار و  ارقام بنگرد.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی: معـــاون اول رئیس 
جمهور گفت: بسیار رنج آور است که 
بدانیم در این کشور عده ای به خاطر فقر 
در تأمین زندگی روزمره دچار مشکل 
هستند. اسحاق جهانگیری در مراسم 
تجلیل از یاوران اشتغال محرومین که در 
بانک مرکزی برگزار شد،گفت: تضعیف 
همبستگی اجتماعی از تهدیدهای جدی 
برای هر کشوری است که می تواند منجر 
به ایجاد فاصله میان حکومت و جامعه، 
تقویت فاصله در درون حکومت و درون 
جامعه شود. معاون اول رئیس جمهور با 
بیان اینکه باید به گونه ای اقدام می کردیم 
که موجب خوشحالی آمریکایی ها و یأس 
مردم در داخل نشود، افزود: علاوه بر این 
مسایل نباید به مردم دروغ می گفتیم 
و البته مسایل را در زمان و فرصتی که 
شرایط مهیا باشد مطرح خواهیم کرد که 
در سه سال گذشته چه بر سر اقتصاد ایران 
آمد و آمریکا با تمام ظرفیت ایستاده بود تا 
اقتصاد ایران را از هم بپاشد. جهانگیری با 
اشاره به اینکه حداقل 3۰ درصد بودجه 
ریالی و بیش از 6۰ درصد درآمد ارزی 
متکی به نفت است، تأکید کرد: آمریکا 
ایستاد تا نفت را از اقتصاد ایران حذف کند 
و به دنبال این بودند که با تحریم نفت، 
سیستم بانکی و کشتیرانی، اقتصاد ایران 
را از هم بپاشانند که مردم ایران در سختی 
و فشار قرار گرفتند اما اقتصاد ایران از هم 
نپاشید. معاون اول رئیس جمهور ادامه 
داد: در پایان سال ۹8 حرکت اقتصاد کشور 
رو به رشد شد و توانستیم با تحریم ها 
بجنگیم تا جایی که در ابتدای سال ۹۹ فکر 
می کردیم که کشور وارد مرحله جدیدی 
شده است اما زندگی مردم و اقتصاد کشور 
وارد مبارزه دیگری به نام مبارزه با ویروس 
کرونا شد. جهانگیری با اشاره به اینکه 

در سه ماهه اول سال ۹۹ در اثر شیوع 
کرونا یک میلیون و 4۰۰ هزار شغل در 
کشور از بین رفت ادامه داد: با شروع کرونا 
شرایط ویژه ای در کشور به وجود آمد 
که اثر عمیقی بر اقتصاد، نرخ اشتغال و 
سرمایه گذاری داشت و از این منظر سال 
۹۹ سالی ویژه است و تمام اقتصاددانان 
سیاسی باید از این منظر به سال ۹۹ به 
خوبی بپردازند و عوامل را بررسی کنند تا 
ارزیابی دقیقی در این خصوص در زمینه 
اقتصاد کشور انجام شود. جهانگیری با بیان 
اینکه در سال ۱4۰۰ با بحران خشکسالی 
روبه رو شده ایم، ادامه داد: از سال ۹4 
گندم وارد نمی کردیم که بعد از اعمال 
تحریم های آمریکا به دنبال این بودیم تا 
ذخایر کشور را اضافه نماییم اما برای سال 
جاری باید حداقل شش میلیون تن گندم 
وارد کنیم چرا که تولید داخلی کاهش 
یافته است و کشورهای جهان نیز به دلیل 
شیوع کرونا و ترس از کم شدن کالاها در 
کشورشان بر روی صدور کالاهای اساسی 
محدودیت هایی ایجاد کرده اند. این در 
حالی است که ما نیاز به واردات داریم چرا 
که زندگی مردم سخت و کیک اقتصاد 
کشور کوچک شده است. وی با بیان اینکه 
ارز 42۰۰ تومانی می توانست ده ها پیامد 
منفی برای اقتصاد کشور داشته باشد، 
ادامه داد: افتخار عده ای در کشور این بود 
که مدافع بازار آزاد هستند و در شهریور 
سال ۹2 و هنگام تحویل دولت سه نرخ 
 ارز 32۷4 تومانی برای صادرات، نرخ

24۷۷ تومانی برای بخشی از کالاها و 
یک نرخ ارز آزاد برای بخش دیگری از 
اقتصاد کشور وجود داشت که در همان 
روزهای نخست آغاز به کار دولت تدبیر و 
امید به دنبال این بودیم که این ارز را به 
ارز آزاد برسانیم ولی باید در عین حال از 

زندگی مردم حفاظت می کردیم تا حداقل 
کالاها به دست آن ها برسد. معاون اول 
رئیس جمهور با تأکید بر اینکه گاهی 
حتی رسانه ملی مدافع این می شود که 
نان به قیمت ارزان به دست مردم می رسد و 
قیمت گندم بیش از این مقدار کنونی است 
ادامه داد: آیا الان می توان در کشور کسی 
را پیدا کرد که قیمت نان را چند درصد 
تغییر دهد؟ چرا که نان حداقلی است که 
در زندگی و سفره مردم قرار می گیرد. 
جهانگیری افزود: گندم از کشاورز به قیمت 
پنج هزار تومان خریداری می شود و بعد از 
حمل و نقل و تبدیل آن به آرد، قیمت آن به 
 بیش از شش هزار تومان می رسد اما به نانوا 
66۰ تومان داده می شود که مشخص است 
رانت بزرگی وجود دارد و از ترس رانت 
نمی توان نان را در این دوره گران کرد چرا 
که باید با اتخاذ تدابیری حداقل سفره مردم 
حفاظت شود. معاون اول رئیس جمهور 
با بیان اینکه در شرایط جنگ و صلح 
نمی توان یک سیاست را در کشور به پیش 
برد، ادامه داد: در جنگ نظامی دشمن صد 
موشک به خاک کشور شما پرتاب می کند 
که شما با پاسخ تنها یک موشک می توانید 
یک بازدارندگی در برابر حملات دشمن به 
وجود آورید اما آمریکا در جنگ اقتصادی 
علیه ملت ایران کاری کرد که نمی توانستیم 
همسایگان و کشورهای دوست ایران را قانع 
کنیم که حتی پول بلوکه شده ما را پس 
بدهند و به صراحت اعلام می کردند که 
چنین امری امکان پذیر نیست. جهانگیری 
افزود:  فکر نمی کردیم حتی هند نیز از 
ایران نفت نخرد و مابه ازایی ندهد و حتی 
روسیه و برخی کشورهای همسایه که 
برای استقلال کشور آنها از خون فرزندان 
خود گذشتیم نیز چنین اقداماتی انجام 
دادند و ما در این جنگ اقتصادی تنها 

بودیم و مقابله به مثل نیز نکردیم و تنها 
می توانستیم تحریم ها را دور بزنیم، کالاها 
را جابجا کنیم و با اتخاذ سیاست هایی پس 
از تحریم بانکی، پول خرید کالاها را وارد 
کشور کنیم. معاون اول رئیس جمهور 
با تأکید بر اینکه بارها به بزرگان کشور 
گفته ام که هیچ کس مانند من تولید در 
کشور را به خوبی نمی شناسد، ادامه داد: 
من برای سال های متمادی مسئول تولید 
بودم اما الان چه اتفاقی برای تولید کننده 
افتاده است که تنها می تواند یک میلیون 
دلار مواد اولیه وارد کند؟ وقتی در سال ۹6 
برای طرف خارجی ال سی باز می کردیم در 
حدود ده تا ۱۵ درصد این یک میلیون دلار 
پرداخت می شد و کالا به بندر ایران تحویل 
داده می شد که با نرخ ارز 4۰۰۰ تومانی 
دلار در آن سال 4۰۰ میلیون پرداخت 
می شد تا کالا وارد کشور شود اما امروز 
همان تولید کننده برای ورود یک میلیون 
 دلار مواد اولیه باید صددرصد و با نرخ ارز

24 هزار تومانی و با ریسک بالا پرداخت کند 
که حتی گاهی نیز این نرخ صددرصدی 
تا 4۰درصد نیز به دلیل اینکه صرافی ها 
به دنبال اخذ ضمانتنامه هستند، افزایش 
می یابد. جهانگیری با بیان اینکه امروز حجم 
ذخایر اسکناس و طلای بانک مرکزی در 
تاریخ ایران بی سابقه است، تأکید کرد: دولت 
آینده بی سابقه ترین مجموع ذخایر ارزی و 
طلای کشور را دارد و در دولت تدبیر و امید 
به این موضوع توجه داشتیم تا همواره 
ذخایر در کشور افزایش یابد تا در روز مبادا 
با استفاده از اسکناس و ارز، دارو وارد کشور 
نماییم و دست کشور در این زمینه خالی 
نباشد. معاون اول رئیس جمهوری با بیان 
اینکه »با تمام وجود دعا می کنم خداوند 
به آقای رئیسی و تیم وی در دولت کمک 
کند تا کشور را از این شرایط سخت عبور 
دهند«، اظهار کرد: دولت جدید به زودی کار 
را برعهده می گیرد که می تواند با نیرو های 
جدید، تازه نفس و ابتکارات نو و انگیزه بالا 

وارد شود و امور کشور را به پیش ببرد.

معاون اول رئیس جمهور در مراسم تجلیل از یاوران اشتغال محرومین مطرح کرد: 

ناگفته های دیرهنگام جهانگیری
  حتی کشورهای همسایه و روسیه ما را تنها گذاشتند 

رئیس جمهور: 

فرصت توافق را از اين دولت گرفتند
 امیدوارم دولت بعد، کار را تمام کند

 اصل ۶۰ قانون اساسی رعایت می شد، همه تحریم ها در  اسفند ماه لغو می شد 
آرمان ملی: رئیس جمهور در جلسه هیات دولت با 
تبریک شروع ماه ذی الحجه به عنوان ماه ولایت و ماهی 
که عید غدیر و عید قربان در آن قرار دارد، اظهار کرد: 23 
تیر ماه است و این روز در تقویم ما به عنوان روز گفت وگو 
و تعامل سازنده با جهان آمده است که پس از اقدامات 
دولت یازدهم برای از بین بردن تحریم ظالمانه و احقاق 
حقوق ملت، در 23 تیر ۹4 به توافق رسیدیم و به همین 
دلیل این روز، نامگذاری شد. اهم اظهارات حسن روحانی 

از این قرار است:
 معمولا هم وقتی سازمان ملل و شورای امنیت 
کشوری را ذیل فصل ۷ می برد و قطعنامه برایش صادر 
می کند یا آن کشور مجبور به اجرا می شود یا گاهی منجر 
به جنگ می شود. اینکه در تاریخ سازمان ملل کشوری 
ایستادگی کرده باشد تا قطعنامه ها بدون اجرا لغو شود 
بی نظیر و نادر است یا اینکه ما با آژانس انرژی اتمی با 
مساله ای به نام PMD مواجه بودیم و مواردی که آنها 
به عنوان احتمال غیر صلح آمیز بودن فعالیت هسته ای  مان 
مطرح می کردند. خیلی ها می گفتند تحریم به این 
سادگی ها قابل رفع نیست و افراد باتجربه در سیاست 
و روابط بین الملل به من می گفتند که این کار شدنی 
نیست که با شش قدرت بزرگ مذاکره کنیم و فقط وقت 
تلف می شود، اما کار دولت یازدهم که در تاریخ کشور ما 
به عنوان یک فعالیت بسیار ارزشمند و حرکت مهم در 
سیاست و روابط بین الملل است، این بود که ما در ۱۰۰ 
روز اول توانستیم با ۱+۵ به یک توافق موقت برسیم و با 

این کار ادامه تحریم ها متوقف شد.
 برنامه آنها این بود که نفت ما که در آن زمان کمتر از 
یک میلیون بشکه فروش می رفت را 2۰درصد کم کنند 
و به صفر برسانند و مثلا در اواسط سال ۹3 حتی یک 
بشکه نفت هم فروش نرود، اما با آن توافق موقت تحریم ها 
همان جا که بود، متوقف شد و دست ما در جاهایی بازتر 
و برخی منابع بانک مرکزی آزاد نیز شد. کلیاتی هم مورد 
قبول طرفین قرار گرفت و طرف مقابل قبول کرد که 
ایران می تواند غنی سازی داشته باشد. ما در فروردین 
۹4 یک توافق کلی داشتیم و در نهایت 23 تیر ۹4 با 
۱+۵به توافقی رسیدیم تحت عنوان برجام؛ حالا برجام 
روند هایی داشت که هم در برخی کشورهای ۱+۵ و هم در 
ایران باید طی می شد و ما از آنها هم عبور کردیم و در دی 
۹4 برجام اجرایی و تحریم برداشته شد؛ البته قدم به قدم 
که برخی قدم ها آنی بود و برخی جنبه تشریفاتی داشت 

ولی دستورالعمل هایی که لازم بود از طرف اتحادیه اروپا 
و آمریکا ابلاغ و اعلام شود، انجام و کار شروع شد.

 هر تانک، توپ، موشک، هواپیما و هلیکوپتری که 
به تناسب جنگ اقتصادی، همان پتروشیمی، فرآورده ها، 
مواد و صنایع معدنی و حرکت هایی هم در بخش های 
دیگر است را توانستیم در مدت سال های ۹4، ۹۵ و ۹6 
انجام دهیم که می گفتیم هم چرخ سانتریفیوژ بچرخد 
و هم چرخ زندگی مردم. بعضی ها می گفتند اینها شعار 
است، اما دیدید که در سال ۹۵ تورم ما تک رقمی شد. 
در شش ماهه آخر سال ۹4 هم تورم تک رقمی بود 
و در سال های ۹۵ و ۹6 و حتی فصل اول سال ۹۷ باز 
هم تک رقمی بود. در یک دوران بزرگ این همه فصل 
تک رقمی بودن تورم در تاریخ، از اول انقلاب سابقه 
نداشته که بتوانیم سه سال پشت سر هم تورم تک رقمی 
داشته باشیم. از آن طرف رشد اقتصادی را از سال ۹3 
تقریبا مثبت کردیم که از همان سه ماهه اول سال ۹3 
مثبت شد و در سال ۹۵ رشد اقتصادی ما در دنیا اول 
شد و با آن حرکت بزرگ رشد اقتصادی دو رقمی صورت 
گرفت. این حرکت بزرگ در سایه مذاکره ایجاد شد و 
هرکسی هر حرف دیگری بزند، دروغ است. مذاکره بود 

که ما را به آن نقطه رساند.
  اینکه ما چه کنیم موضوع دیگری است.  ای کاش 
همه ما روی اصل 6۰ قانون اساسی تاکید می کردیم 
و به اصل ۱۱3 احترام می گذاشتیم. در آن صورت 
شرایط مان شرایط دیگری بود و در اسفند ماه مذاکره 
ما تقریبا به نتیجه ای می رسید که اخیرا وزیر امور 
خارجه در گزارش خوبی که در 44 صفحه درباره برجام 
و مذاکره و مقاومت ما تشریح کرده است. البته ممکن 
 است کسی بگوید این نقطه صددرصد نبوده و مثلا

۹۰ درصد بوده؛ خب آنچه خواست آدم است در 

مذاکرات صددرصد نیست؛ مثل فوتبال که اگر سه بر 
یک ببریم برخی ها می گویند کم بود و کاش سه بر صفر 
می شد. بله، این بهتر است ولی در هر صورت ما پیروزیم 
و پیروزی قطعی داریم. اگر نتیجه سه بر یک باشد شما 
پیروزی بالایی دارید. یک زمان نتیجه سر مرز یا در 
پنالتی مشخص می شود، اما یک زمان سه گل می زنید 

که این پیروزی بزرگی است.
  چرا وقتی تیم ملی ما در مذاکرات پیروز می شود، 
سخت مان است کف بزنیم و آفرین بگوییم و آنها را برابر 
بازیگران صحنه بین الملل تشویق کنیم. در حالیکه باید 
این کار را انجام دهیم و این کار برای این خط و آن خط و 
این جناح و آن جناح نیست و این دولت و آن دولت ندارد. 
اگر اصل 6۰ قانون اساسی مورد احترام بود و در اوایل آذر 
لطمه نمی خورد و اگر ۱۱ آذر را نداشتیم در اسفند ماه 
تحریم مردم برداشته شده بود و امروز مردم می دیدند 
چه شرایطی بر کشور حاکم بود و فروردین، اردیبهشت، 
خرداد و تیر دیگری را می دیدیم، به هر حال آنقدری که 
مقدور بوده دولت و وزارت خارجه و بخش های دیگر تلاش 
کرده اند و امروز یک سفره آماده است که باید در باز شود 

و مردم بیایند کنار این سفر بنشینند.
  حالا فرصت دولت دوازدهم را از دستش گرفتند، 
اما امیدواریم دولت سیزدهم بتواند این کار را تکمیل 
کند. فرقی نمی کند که دولت دوازدهم یا دولت سیزدهم 
موفق باشند؛ ولی برای اینکه شش ماه فرصت از دست 
رفته، بسیار متاسفیم و امیدواریم بتوانیم تا لحظه آخری 
که سر کار هستیم به وعده های خود عمل کنیم. ما در 
زمینه تحریم اقداماتی که لازم بوده را انجام داده ایم و 
در گزارش اخیر وزیر خارجه هم آمده و مردم می توانند 
بخوانند و کامل ببینند که صحنه چگونه بوده و در کجا 

هستیم.

رئیس قوه قضائیه خطاب به رئیس صداوسیما:

بیان واقعیت ها مردم را امیدوار می کند 
آرمان ملی: علی عسگری رئیس سازمان صداوسیما 
به همراه جمعی از معاونان و مسئولان ارشد این سازمان 
با حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
رئیس قوه قضائیه دیدار کردند. رئیس قوه قضائیه در این 
دیدار نقش صداوسیما در هدایت و مدیریت افکارعمومی 
و فرهنگ جامعه را مهم و به معنی واقعی کلمه بی بدیل 
دانست و بزرگ ترین سرمایه این سازمان و هر دستگاهی را 
اعتماد و همکاری مردم عنوان کرد.  محسنی اژه ای با بیان 
اینکه اگر اعتماد مردم نسبت به هر دستگاهی به هر دلیلی 
کم شود، مشکلات آن دستگاه زیاد می شود و مهمترین کار 
برای یک سازمان از جمله قوه قضائیه و صداوسیما را جلب 
روز افزون اعتماد مردم دانست. رئیس قوه قضائیه گفت: 
یکی از کارهای مهمی که صداوسیما می تواند در همه 
بخش ها ازجمله در انجام ماموریت های قضائی اثربخش 

باشد، ارتقای آگاهی های مردم در زمینه های مختلف 
است که هم یک وظیفه قانونی و هم یک وظیفه انسانی 
است.  محسنی اژه ای همچنین به نقش صداوسیما در 
پیشگیری از وقوع جرم اشاره کرد و گفت: که این سازمان 
می تواند با تولید آثار فاخر و آگاهی بخش در این زمینه قوه 
قضائیه را یاری دهد. رئیس قوه قضائیه طرح و پیگیری 
مطالبات و خواسته های به حق مردم و پاسخگو کردن 
مسئولان را از دیگر مأموریت های مهم رسانه ملی عنوان 
کرد و افزود: صداوسیما برای رساندن حرف مردم به گوش 
مسئولان و پاسخ خواستن از مسئولانی که سوگند یاد 
کردند خدمتگزار مردم باشند، نقش قابل توجهی دارد.  
محسنی اژه ای تصریح کرد: اگر صداوسیما هر کار خوبی 
که در هر بخش نظام انجام می شود واقع بینانه و هنرمندانه 
منعکس کند، به نفع مردم و نظام خواهد بود. رئیس 

دستگاه قضا خاطرنشان کرد: قوه قضائیه در طول 4۰ سال 
گذشته خدمات شایانی در جهت تأمین امنیت، استیفای 
حقوق مردم و ستاندن حق مظلوم از ظالم و جلوگیری از 

اعوجاجات و کژی ها داشته است. 
 کار در صداوسیما کاملا پشت ویترین است

اژه ای گفت: کار قضا حقیقتا سخت است، اما با 
همین سختی در قوه قضائیه جمهوری اسلامی کارهای 
بسیار بزرگی انجام شده. ببینید که با چه کسانی در چه 
رده ها و چه سمت هایی از سوی دستگاه قضا برخورد 
شده است. رئیس قوه قضائیه امیدآفرینی را از دیگر 
ماموریت های مهم رسانه ملی دانست و گفت: بیان 
واقعیت ها و اقدامات خوب دستگاه ها از جمله قوه 
قضائیه، دولت و مجلس و حتی بخش خصوصی مردم 

را امیدوار می کند. 

  موهبات رفع تحریم
 به دولت سیزدهم می رسد

قدمهایاصلاحساختاراقتصادی
ادامه از صفحه اول| مساله ای که در امر 
بودجه ریزی اهمیت زیادی دارد، این است که 
درآمدهای غیرواقعی را در بودجه وارد نکنند؛ 
یعنی آب در بودجه نکنند. مثل اینکه یک کیلو 
شیر و ۱۰ مهمان داریم و بخواهیم به هر کدام، 
یک لیوان شیر بدهیم و چون شیر به اندازه 
کافی نیست یک کیلو هم آب اضافه کنیم!. 
این درحالی است که اگر به جای یک لیوان، 
یک فنجان شیر بدهیم همگان شیر واقعی 
می خورند؛ نه شیری که آب در آن ریخته شده 
است. وقتی بودجه کشور از نظر درآمدها واقعی 
تنظیم نشود و هزینه ها هم در مقابلش قرار 
گیرد و درآمد محقق نشود، هزینه هم محقق 
نمی شود و در این صورت مجبور به استقراض 
از بانک مرکزی یا پیش خورکردن هستند که 
هزینه ها را به سال های بعد بیندازند یا اینکه 
اجرا نکنند که همه ضرر است. حالا سوال این 
است که چه اصراری داریم عدد و رقم بودجه 
را افزایش دهیم؛ غافل از اینکه هزینه و مبلغ 
محقق نخواهد شد. درآمد نفت و مالیات یا 
درآمد سایر از جمله بیشترین درآمدهاست 
و درآمد بیشتری از این سه مورد نداریم و اگر 
باشد هم اندک است. در صورتی می توانیم 
سهمیه نفت اوپک را بفروشیم که تحریم ها 
برداشته شود، لذا در کنار تیم اقتصادی، تیم 
سیاسی هم برای شکستن و برداشتن تحریم ها 
ضروری است تا بدین وسیله زمینه فروش نفت 
فراهم شود. از طرف دیگر دستگاه های فراوانی 
در کشور داریم که به بهانه های مختلف مالیات 
نمی دهند. دولت ها باید در لایحه جدید بودجه 
مالیات ها را واقعی کنند. مهم این است که منابع 
جدیدی شناسایی کنند که البته مشخص است 
ولی چون با جاهای مختلف ارتباطاتی دارند، از 
پرداخت مالیات شانه خالی می کنند. باید مالیات 
واقعی از افراد و شرکت های حقیقی و حقوقی 
و حتی نهادها به معنای واقعی گرفته شود. از 
سویی یکسری شرکت ها هم زیان ده هستند 
که همه ساله در بودجه برایشان زیان تعریف 
می شود. دولت باید اینها را تعیین تکلیف کند و 
آنها که جنبه حاکمیتی دارد و تعداد کمی است 
را نگه دارد و مابقی ظرف یک سال به سوددهی 
برسند یا واگذار شوند. چون بخش های خصوصی 
افراد توانمندی هستند که می توانند با مدیریت 
و توانایی ای که دارند، شرکت های زیان ده را 
به شرکت های سودده تبدیل کنند ولی در 
دستگاه های دولتی چون بعضا به فکر حقوق 
و پاداش آخر سال هستند لذا کمتر به مدیریت 
و استفاده صحیح فکر می کنند. به نظر می رسد 
اگر این چند کار برای بودجه ۱4۰۱ انجام شود، 
خدمت بسیار بزرگی به کشور است و زمینه 

قدم های بعدی را فراهم می کند.

سخن روز

آیت ا... سید حسین موسوی تبریزی
دبیر کل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه 

یـــادداشت

وزیر خارجه بحرین مدعی شده که ایران کشور همسایه 
است و برای ما به ویژه در سطح روابط میان ملت ها مهم است و 
در همین راستا پیام هایی از طرف شورای همکاری خلیج فارس 
برای تهران ارسال شده، اما تاکنون پاسخی دریافت نکرده ایم. 
در این گونه مسائل، اقدامات سرنوشت سازتر از کلمات 
هستند؛ اگر ایران اقدامی در راستای اعتمادسازی اتخاذ 
کند، بی شک به آغاز گفت وگوها کمک می کند. وزیر خارجه 
بحرین همچنین گفت: روسیه و چین در این راستا و با هدف 
رسیدن به راه حل در منطقه ابتکارعمل هایی مطرح کرده اند. 
در ورای این مسائل باید توجه داشت که کشورهای عربی 
دیگر حمایت صددرصدی گذشته را از سوی آمریکا دریافت 
نمی کنند و همین امر سبب شده است تا معادلات خاورمیانه 
تغییر کند. زمانی که کشورهای عربی پشتیبان میدانی خود را 
از دست دادند به این نتیجه رسیدند که باید موازنه در منطقه 
را به شکل دیگری ایجاد کنند. بایدن مشخصا علیه کشورهای 
عربی اقدامی جدی انجام نمی دهد، اما حمایت دیگر صورت 
نمی گیرد. امروز عربستان به عنوان کشوری که بسیاری از 
کشورهای عربی نگاه شان به این کشور است، در ابتدا رویه 
خود را نسبت به ایران به عنوان یکی از قدرت های اصلی 
منطقه تغییر داد و به دنبال این تغییر رویه سایر کشورهای 
عربی نیز حرکت هایی را آغاز کرده اند. این سیاست کلی 
است که کشورهای عربی در این روزها در پیش گرفته اند و 
می توان نشانه های آن را در مصر و امارات نیز مشاهده کرد. 
برخی کشورهای عربی امروز مشخصا از عربستان حرف شنوی 
دارند و بحرین در صدر این فهرست قرار دارد به شکلی که 
حتی بعضا با بحرین به شیوه ای برخورد می شود که گویی 
این کشور یکی از ایالت های عربستان سعودی است. امروز 
نیروهای عربستانی به عنوان پلیس بحرین در خاک این کشور 
ایفای نقش می کنند و در سرکوب مردم بحرین نیز از همین 
نیروها استفاده شد. در جریان تحریم قطر نیز بحرین به عنوان 
نخستین حامی عربستان در این جریان مشارکت کرد. علاوه 
بر تغییرات سیاسی در عرصه بین المللی، تغییرات میدانی در 
خاورمیانه نیز سبب شده است تا کشورهای عربی موضعی 
متفاوت اتخاذ کنند. مهم ترین تغییرات در عرصه نظامی و 
میدانی نیز در یمن و سوریه رقم خورد که به نحوی می توان آن 
را شکست عربستان و همراهانش در این دو کشور قلمداد کرد؛ 
زیرا به هیچ یک از اهداف خود در این دو کشور پس از سال ها 
جنگ نرسیدند. باید توجه داشت که ایران و بحرین حرف های 
زیادی با یکدیگر دارند به این علت که آن ها فهرست بلندبالایی 
از اقدامات علیه ایران را در کارنامه دارند که باید درخصوص 
تک تک این اقدامات پاسخگو باشند. موضع گیری علیه ایران در 
مجامع بین المللی، همراه شدن در تحریم کردن ایران، سرکوب 
شدید شیعیان، اتهام زنی علیه ایران در خصوص مداخله در 
این کشور و عادی سازی روابط با اسراییل از جمله اقداماتی 
است که باید در خصوص آن ها توضیح دهند. به طور مشخص 
نمی توان این گونه در عرصه سیاسی رفتار کرد و هر کاری که 
دل شان خواست انجام دهند و با یک اعلام موضع این روند 
تغییر نمی پذیرد و باید اقدامات عملی صلح طلبانه انجام دهند.
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